

# Kesahihan dan Kemutawatiran

## Hadis al-Ghadir

Artikel ini bertujuan untuk meneliti secara akademik tentang kebenaran peristiwa (hadith) al-Ghadir yang lebih menekankan kepada kepemimpinan<sup>1</sup> “Ali bin Abi Talib ‘a.s terhadap umat Islam selepas kewafatan rasulullah s.’a.w dengan melihat kepada periwayat – periwayatnya yang terdiri dari para sahabat a.s, tabiin dan ulama-ulama hadith sebagaimana yang termuat dalam kitab – kitab hadith yang muktabar, tanpa prasangka dan kefanatikan mazhab.

---

<sup>1</sup> “Kepimpinan” di sini dimaksudkan kepada wilayah daripada mawla atau wali yang mempunyai berbagai erti di antaranya, menurut Ibn Manzur, yang memiliki semua perkara dan mentadbirnya. Jika dikatakan bahawa seorang itu lebih awla – utama dari yang lain bermaksud bahawa ia lebih daripada atau atasnya. Dan dalam hadith, “man kuntu mawlahu fa’ali mawlahu”, iaitu siapa yang mengakui aku mawlanya, maka ;ali juga mawlanya. Lihat Ibn Manzur, Lisan al-’Arab , Jilid XV, Beirut 1956, hh. 407/408; cf Ibn Hanbal, Musnad , I: 84, 118, 119, 152,

331, IV:281, 368, 370, 372, V:347, 366 dan 419; Tirmidhi, Manaqib 19; Ibn Majah, muqaddimah 11. Manakala menurut ‘Abd al-Husayn Ahmad pula, perkataan mawla mempunyai 27 makna, di antaranya al-rabb, al-ibn, ibn al-ukht, al-mut’iq, al-mut’aq, al-’abd, al-malik, al-tabi’, al-mun’am ‘alayh, al-sharik al-halif, al-sahib, al-jarr, al-nazil, al-nasr, al-qarib, , al-mun’im, al-faqid, al-wali, al-awla bi’l-shay’, al-sayyid qhayr al-malik, al-mut’aq, al-muhibb, al-nasir, al-mutasarrif fi’l-amr, dan al-mutawalla fi’l –amr. Bagaimanapun, dalam konteks hadith al-wali dan wa’l-awla bi’l-shay’ adalah lebih sesuai , dan ini menepati pula dengan sabda nabi s.’a.w. iaitu yang berikut: “alastu awla bikum min anfusikum, faman kuntu mawlahu fa ‘ali mawlahu,” iaitu yang bermaksud: “Siapakah yang lebih utama menjadi mawla (wali) kamu lebih daripada diri kamu sendiri, maka siapa yang mengaku sebagai mawlanya, maka ‘Ali juga mawlanya...” Lafaz hadith ini diriwayatkan oleh ramai ulama-ulama Islam, di antara mereka ialah Ahmad b. Hanbal, Ibn Majah, al-Nasa’i, al-Shaybani, Abu Ya’la, al-Tabari, al-Tirmidhi, al-Tahawi, Ibn ‘Uqdah al-’anbari, Abu Hatim, al-Tabrani, Ibn Battah, al-Daraqutni, al-Dhahabi, al-Hakim, al-Tha’labi, Abu Nu’aim, al-Bayhaqi, al-Khatib, al-Sijistani, al-Khawarizmi, Ibn ‘Asakir, Abu al-Faraj, al-Tafazani, Ibn Kathir, al-Jazar, Ibn Hajar al-’Asqalani, al-Suyuti dan al-Halabi – di mana semua mereka itu bersetuju bahawa hadith ini difokuskan kepada kempimpinan (Khilafah atau imamah) ‘Ali b. Abi Talib yang wajib umat menerima kempimpinannya dan taat kepadanya. Lihat “Abd al-Husayn Ahmad, al-Ghadir fi al-Kitab wa al-Sunnah wa al-Adab, Jilid I, Najaf-Iraq 1945, hh. 323-343.

1. Maksud hadith – Dalam perjalanan pulang ke Madinah selepas mengerjakan Hajin Perpisahan, “Hajjat al wada’<sup>2</sup> dan sewaktu berhenti di Ghadir al Khumm<sup>3</sup> maka Rasulullah saw berucap kepada kaum muslimin yang bersama-sama baginda,<sup>4</sup> antra lain ucapan baginda:

“Wahai manusia, sesungguhnya Allah yang Maha Pemurah lagi Maha Mengetahui telah memberitahuku bahawa Dia tidaklah melanjutkan usia nabi melainkan sekadar separuh dari usia nabi yang dahulu daripadanya, dan sesungguhnya tibalah masanya aku dijemput menemui Allah, dan aku pasti memenuhinya,<sup>5</sup> dan sesungguhnya aku bertanggung jawab,<sup>6</sup> dan kamu juga

---

<sup>2</sup> “Hajjat al-Wada”, iaitu “Haji Perpisahan” juga dikenali “Hajjat al-Islam”, “Hajjat al-Balagh”. “Hajjat al-Kamal”, dan “Hajjat al-Itmam” Ibid, hh. 8-9.

<sup>3</sup> “Ghadir al-Khum” ialah suatu kawasan perairan dekat al-Juhfah dalam perjalanan dari Makkah ke Madinah dan merupakan tempat tinggal suku Khuza’ah dan suku Kinanah. Lihat Luis Ma’luf, al-Munjid fi al-Lughat wa al-Adab, Beirut 1927, h. 367.

<sup>4</sup> Kita tidaklah mengetahui dengan pasti akan bilangan kaum muslimin yang mengikut Rasulullah s.‘a.w ke Haji Perpisahan ini. Walau bagaimanapun, Ibn al-Athir menyatakan seramai kira-kira antara 90,000 hingga 140,000 orang. Jadi, jikalau seramai ini yang turut pula bersama-sama baginda ke Madinah dan seramai inilah juga diperintahkan oleh baginda supaya berhenti dari berhimpun di Ghadir al-Khumm untuk mendengar ucapan baginda, maka bayangkanlah betapa penting ucapan baginda yang mengenai agama Islam dan kepimpinan umatnya setelah sepeninggalan baginda! Lihat Ibn al-Athir, al-Kamil fi al-Tarikh, Jilid II, Beirut 1979, h.230; Ibn al-Salah, ‘Ulum al-Hadith, Bombay, 1938, h. 148; cf. Siddiqi, Muh Zubair “The Service of the Companions of Islam to His Tradition,” dalam Islamic Culture, XXXV, 1961, h. 130.

<sup>5</sup> Rasulullah saw mengumumkan akan berakhirnya hayat baginda, dan untuk mengingatkan kaum muslimin bahawa saatnya telah tiba untuk baginda menyampaikan pesannya kerana itulah baginda mesti mengisytiharkan penggantinya setelah sepeninggalan baginda, lantaran baginda bimbang nanti ajal baginda tibaa sebelum sempat kewajipan ini ditunaikannya yang kemudian menjadi kewajipan pula bagi umatnya melaksanakannya. Lihat al-Musawi, ‘Abd al-Husayn Sharaf al-Din, al-Muraja’at, Tehran 1947, h. 187.

<sup>6</sup> Mengingatkan bahawa untuk mengisytiharkan saudara dan menantunya sebagai khalifah pengganti baginda (dalam urusan agama dan Negara) sepeninggalnya nanti merupakan perkara yang amat berat bagi kaum muslimin, terutamanya bagi orang yang tidak sukakannya dan orang-orang munafiqin, maka sebelum pengumuman dibuar Rasulullah saw telah berusaha melunakkan hati mereka demi untuk menghindarkan timbulnya tindakan-tindakan dan perkataan-perkataan yang berupa penentangan dan sebagainya, oleh itu baginda menggunakan kata-kata : “...aku bertanggungjawab (atau dipertanggungjawab) ...” bertujuan supaya mereka menyedari bahawa baginda hanya melaksanakan perintah Allah dan bertanggung jawab terhadap pelaksanaannya, dan oleh kerana itu tiadalah jalan lain lagi baginda kecuali melaksanakan perintah Allah itu. Ibid, , h. 238. Manakala Imam al-Wahidi bersandarkan kepada riwayat Abu Said al-Khurdi menyatakan bahawa ayat 67 dari Surah al-Maidah yang bermaksud “...wahai nabi sampaikanlah apa yang diturunkan kepadamu dari

Tuhanmu, dan jika kamu tidak laksanakan (apa yang diperintanya itu bererti) kamu tidak menyampaikan amanahnya (Allah)...” dan seterusnya hingga akahir ayat itu adalah diturunkan dalam peristiwa al-Ghadir berhubung dengan ucapan Rasulullah saw khusus tentang kepimpinan dan kekkhalifahan ‘Ali. Lihat al-Wahidi, Abu al-Hasan ‘Ali bin Ahmad al-Wahidi al-Naysaburi, Asbab al-Nuzul, Cairo 1968, h. 135.

bertanggungjawab <sup>7</sup> maka apakah yang akan kamu katakan nanti?"

Lalu mereka yang hadir menjawab: "Kami menyaksikan bahawa tuan hamba telah menyampaikan risalah Allah, tuannya telah berjihad dan telah menunjuk-jarkan kami, semoga Allah akan membalas tuan hamba dengan kebaikan!" Kemudian Rasulullah SAWA meneruskan lagi ucapannya: "Bukankah kamu menyaksikan bahawa tiada Tuhan melainkan Allah, Muhammad hamba dan pesuruhNya, dan bahawa syurgaNya adalah hak (benar dan pasti), nerakaNya adalah hak, kematian adalah hak dan kebangkitan sesudah mati hak dan Hari Qiamat pasti tiba - tiada keraguan lagi tentangnya - dan bahawa Allah akan membangkitkan kembali semua yang dalam kubur?" Ya," kami menyaksikannya." <sup>8</sup> Jawab mereka. "Wahai Tuhanku, saksikanlah." Sabda baginda. Kemudian Rasulullah SAWA menyeru mereka: "Wahai manusia, adakah kamu tidak mendengar?" "Ya," Jawab mereka semua. Lalu baginda meneruskan ucapan baginda lagi: "Sesungguhnya aku mendahului kamu ke al-Haud dan kamu akan menemuiku di al-Haud, <sup>9</sup> al-Haud yang lebih luas daripada apa yang dapat dicapai oleh penglihatanku ke San'a, di sana tersedia gelas-gelas perak sebanyak bilangan bintang-bintang (di langit) dan aku bertanya kamu - apabila tiba ke tempat itu dan tentang al-Thaqalain, <sup>10</sup> bagaimana kamu memperlakukannya setelah sepeninggalanku nanti?" Seorang bertanya kepada baginda: "Apakah al-Thaqalain itu wahai Rasulullah?" Lantas baginda menjawab: "al-Thaqal yang terbesar ialah Kitab Allah Azza Wa Jalla yang satu hujungnya di tangan Allah, dan yang lain lagi di tangan kamu. Maka berpeganglah erat-erat kepadanya, nescaya kamu tidak akan sesat dan tidak berubah (arah); dan al-Thaqal yang kedua yang lebih kecil ialah Itrahku, Ahlul Baytku, kerana Allah Yang Maha Tinggi memberitahuku bahawa kedua-duanya tidak akan

<sup>7</sup> Agaknya ucapan Rasulullah saw: "...dan kamu juga bertanggungjawab..." dimaksudkan oleh baginda sebagai isyarat kepada apa yang diriwayatkan oleh al-Daylami dan lain-lain sebagaimana yang disebutkan oleh Ibn Hajar dalam kitabnya al-Sawaiq dan lainnya daripada abu said al-khudri bahawa Rasulullah saw telah bersabda (ketika mentafsirkan ayat 24 dari Surah al-Saffat): "Dan tahanlah mereka, kerana sesungguhnya mereka akan ditanya..." dimaksudkan bahawa mereka akan ditanya tentang pewalian 'Ali. Ini adalah sesuai dengan pandangan Imam al-Wahidi: "mereka akan ditanya tentang pewalian mereka terhadap 'Ali dan Ahlul Bayt, maka tujuan dari firman Allah: "Dan tahanlah mereka kerana sesungguhnya akan ditanya" ialah untuk mengecam mereka yang menentang kewalian Rasulullah saw dan wasinya. Cf. Al-Musawi, h. 187.

<sup>8</sup> Sesiapa sahaja yang menyaksikan ucapan Rasulullah saw, dengan mendalam (tanpa prasangka dan kefanatikan mazhab), pasti akan dapat menarik kesimpulan bahawa memperwalikan Ali adalah termasuk dalam pokok keimanan muslim seperti yang dijadikan pegangan oleh kaum Shi'ah Imamiyyah kini. Perhatikan ucapan baginda, pertama-tama ditujukan kepada umatnya: "...Bukankah kamu menyaksikan bahawa tiada tuhan melainkan Allah dan Muhammad adalah hamba dan utusanNya?" sehingga baginda menyatakan lagi: "...bahawasanya Hari Qiamat adalah hak (haqq) dan bahawasanya Allah akan membangkitkan kembali mereka yang telah berada dalam kubur..." lalu diikuti pula dengan persoalan walayah, pwalian 'Ali agar diketahui umum bahawa perkara ini masih dalam lingkaran pertanyaan yang sama yang mest mereka menjawab dan berikrar dengan baginda melaksanakannya setelah sepeninggalan baginda nanti. Lihat al-Musawi, h. 187.

<sup>9</sup> Al-Hawd, pada asalnya bererti suatu sumber air (perairan). Lihat al-Munjid, h. 157. Tetapi dalam konteks hadis ini, dimaksudkan kepada suatu tempat mulia (istimewa) yang disediakan dalam syurga kepada Rasulullah saw dan orang-orang dikasihi Allah, di mana dengannya dapatlah umatnya menghilangkan dahaga pada hari Qiamat. Lihat Ibn Manzur, Lisan., VII, h. 141.

<sup>10</sup> Al-Thaqal, literalnya bererti sesuatu yang berharga, shay'un nafis ("valuable"). Lihat al-Munjid, h. 69; Cf. J.G. Hava, al-Faraid al-Durriyyah, Beirut 1964, h. 69. Tetapi yang dimaksudkan dalam konteks hadis ialah dua perkara yang amat berharga bagi kaum Muslimin, iaitu Kitab Allah dan 'Itrahnya, ahlulbaytnya, atau ahli keluarganya. Lihat Ibn Manzur, Lisan., XI, hh. 87-88.

berpisah (selama-lamanya) sampai menemuiku di al-Haud. Aku bertanya kepadaTuhankuberhubungdengankedua-duanya itu, makajanganlah kamu melampaui kedua-duanya nescaya kamu akan binasa dan janganlah mengabaikannya nescaya kamu akan binasa." Kemudian Rasulullah SAW memegang dan mengangkat tangan Ali sehingga terlihat keputihan ketiaknya dan diketahuinya oleh semua yang hadir, lantas baginda pun bersabda

lagi: "Wahai manusia, siapakah yang lebih utama menjadi wali (wali=mawla) bagi orang-orang Mukminin daripada diri mereka sendiri?"<sup>11</sup> Mereka menjawab: "Allah dan RasulNya lebih mengetahuinya." Sabda baginda: "Sesungguhnya Allah ialah mawlaku dan aku mawla orang-orang Mukminin dan akulah lebih berhak menjadi wali mereka lebih daripada diri mereka sendiri, maka barangsiapa (mengakui) aku sebagai mawlanya 'Ali juga mawlanya." Rasulullah mengucapkannya tiga kali; dan menurut Ahmad yang meriwayatkan dari Zaid b. Arqam dalam Musnad IV, halaman 372 baginda mengucapkan empat kali, kemudian baharulah baginda meneruskan ucapan baginda: "Wahai Tuhanku, cintailah siapa yang memperwalikannya, musuhilah siapa yang memusuhinya, cintailah siapa yang mencintainya, bencilah siapa yang membencinya, tolonglah siapa yang menolongnya, tinggalkanlah (tanpa memberi pertolongan) siapa yang meninggalkannya dan penuhilah hak (kebenaran) bersamanya di mana-mana sahaja ia berada. Sampaikanlah (pengumuman penting ini oleh) siapa yang hadir kepada yang tidak hadir, kemudian orang ramai tidak berpisah hingga Jibrail tiba membawa wahyu yang bermaksud: "Pada hari ini telahKu sempurnakan untukmu agamamu dan telahKu lengkapkan kepadamu nikmatKu, dan telah Aku memperkenankan Islam menjadi agamamu..."(al-Qur'an:5:3)

Selepas itu Rasulullah SAWbersabda: "Allah Yang Maha Agung telah menyempurnakan agama, telah melengkapkan nikmat dan Dia telah memperkenankan risalahku dan kepimpinan Ali selepasku." Lantas orang ramai bertepuk tangan untuk memberi tahniah kepada Amirul Mu'minin (Ali binAbiTalib) as.; dan di antara sahabat-sahabat utama yang turut memberi tahniah kepada Ali ialah Abu Bakr dan Umar al-Khattab, masing-masing mengucapkan: "Bakh Bakh(well done) wahai putera Abi Talib, anda telah menjadi waliku dan wali tiap-tiap Mukminin dan Mukminah." Lantas Ibn Abbas berkata: "Demi Allah, adalah wajibkepada tuan hamba, bahkan kepada kaum Muslimin seluruhnya." Lalu Hasan bin Thabit pula berkata: "Izinkan saya, wahai Rasulullah SAW untuk menyatakan (sesuatu) mengenai Ali melalui syair! "Katakanlah (wahai Hassan), semoga diberkati Allah!" Oleh itu Hasan pun berkata: "Wahai sekalian ketua-ketua Quraisy sokonglah perkataanku melalui penyaksian Rasulullah tentang kewalian Ali yang telah ditentukan, lalu iapun mengungkapkannya syair: "Nabi mereka di Ghadir menyeru mereka,

---

<sup>11</sup> Ucapan Rasulullah saw: "...dan aku lebih utama menjadi wali mereka lebih dari mereka sendiri" menunjukkan yang dimaksudkan dengan wali atau mawla adalah "yang lebih utama", dengan demikian maka erti kalimat tersebut di atas ialah: "...bahawasanya Allah lebih utama menjadi waliku daripada diriku sedniri, dan bahawasanya aku lebih utama menjadi wali kaum muslimin daripada diri mereka sendiri, dan barangsiapa yang diriku yang (mengakui) diriku lebih utama menjadi walinya lebh daripada dirinya sendiri, maka 'Ali juga adalah lebih utama menjadi walinya lebih besar daripada dirinya sendiri. Lihat al-Musawi, h. 188.

Dengarlah Rasul akan seruannya."<sup>12</sup>

Hadith ini diriwayatkan oleh ramai sajana-sarjana hadith pada setia peringkat zaman dan mereka semua mengakui kesahihannya. Ibn Hajar meriwayatkan hadith al-Ghadir ini dalam kitabnya, al-Sawaiq,<sup>13</sup> yang dinukilnya dari al-Tabrani dan lainnya. Al-Hakim al-Naysaburi meriwayatkannya dalam al-Mustadrak,<sup>14</sup> dari Zaid b. Arqam melalui dua saluran yang disahihkannya sesuai dengan syarat-syarat Imam al-Bukhari (m.890M), menurutnya, "Ketika Rasulullah SAW pulang dari Hajjat al-Wada' dan samapi ke suatu tempat yang bernama, Ghadir al-Khumm diperintahkannya beberapa orang pengikutnya agar mendirikan khemah dan bagindapun berpidato: "Seakan-akan aku akan dipanggil (oleh Tuhanku) dahn akupun memenuhinya, dan aku tinggalkan kepada kamu al-Thaqalayn, yang satu lebih besar daripada yg lainnya, iitu Kitab Allah SWT dan 'Itrahku. Maka perhatikanlah bagaimana kamu memperlakukannya terhadap kedua-duanya setelah peninggalanku nanti, sebab kedua-duanya tidak akan berpisah sampai bertemu kembali denganku di al\_Hawd." Kemudian baginda bersabda lagi: "Sesungguhnya Allah SWT adalah mawlaku dan aku pula adalah mawla bagi setiap orang mukmin (baginda mengangkat tangan Ali seraya berkata): "Barangsiapa yang (mengakui) dirku ini sebagai mawlanya, maka dia (Ali) ini juga walinya. Wahai Tuhanku, cintailah siapa yang meperwalikannya dan musuhilah siapa yang memusuhinya." Periwat hadith ini meriwayatkannya sampai akhir hadith yang panjang ini, dan al-Dzahabi yang menukilkannya dalam kitab al-Talkhis<sup>15</sup> tidak menampakkan sebarang keraguannya akan kesahihan hadis ini, padahal ia dikenali sebagai seorang ahli hadis yang tidak mudah untuk menerima sesuatu hadith.<sup>16</sup>

Manakala al-Hakim al-Naysaburi menyebut hadith ini lagi di dalam al-Mustadraknya<sup>17</sup> sebagai hadith yang berasal daripada riwayat Zaid b. Arqam dan ia telah mengakui kesahihannya.

Imam Ahmad b. Hambal meriwayatkan hadith ini dalam Musnadnya juga dari Zaid b. Arqam , di mana ia menceritakan "Kami dan Rasulullah saw berhenti di suatu lembah yang bernama Ghadir 533; cf al-Musawi, . Baginda memerintahkan supaya mendirikan sembahyang di sana. Selepas sembahyang, selepas hari siang lalu baginda berucap di hadapan kami dan sehelai kain direntangkan di pokok bagi melindungnya dari pancaran panas matahari, dan dalam ucapannya baginda bersabda: "Bukankah kamu mengethui atau adakah kamu menyaksikan bahawa aku paling utama untuk menjadi wali bagi setiap mukmin daripada dirinya sendiri?" "Benar," jawab mereka yang hadir. Seterusnya baginda berucap lagi:"Ketahuilah siapa sahaja yang menjadikanku sebagai mawlanya, maka Ali adalah

---

<sup>12</sup> Lihat 'Abd al-Husay, al-Ghadir., l.hh. 10-11.

<sup>13</sup> Lafaz hadith ini menurut al-tabrani, al-Tabari dan al-Hakim, dan Ibn Hajar pula menukilkannya daripada al-Tabrani dan lainnya dengan lafaz tersebut, dan ia menerima kebenaran hadith ini tanpa keraguan lagi. Cf. al-Musawi, h. 188.

<sup>14</sup> Lihat al-Hakim al-Naysaburi, al-Mustadrak, Jilid III, Hydrabab 1341 H/1921, h. 109; cf al-Musawi, h. 188.

<sup>15</sup> Cf. al-Musawi, h. 188.

<sup>16</sup> Ibid., h. 189.

<sup>17</sup> Al-Hakim, al-Mustadrak, III, h. 189

mawjanya juga. Wahai Tuan, cintailah siapa yang mewalikannya dan musuhilah siapa yang memusuhinya.”<sup>18</sup>

Imam al Nasai<sup>19</sup> juga meriwayatkan hadis ini dari Zaid b. Arqam, di mana menurutnya: “Ketika Rasulullah saw pulang dari Hajjat al-Wada’ dan berhenti di Ghadir Khumm, lalu baginda memerintahkan supaya didirikan beberapa khemah dan setelah itu baginda bersabda: “Seakan-akan aku dipanggil (Allah) dan aku memenuhinya. Aku tinggalkan kepadamu al-Thaqalayn yang satu lebih besar dari yang lain: Kitab Allah dan itraku, ahlul baitku. Perhatikanlah bagaimana kamu memperlakukannya terhadap kedua-duanya setelah sepeninggalanku nanti, lantaran kedua-duanya tidak akan berpisah sampai berjumpa semula dengan al-Hawd.” Kemudian baginda menyambung lagi: “Sesungguhnya Allah adalah mawla dan aku adalah wali setiap mukmin. (Lalu baginda mengangkat tangan Ali dan bersabda lagi): “Barangsiapa yang memperwalikanku, maka ini adalah walinya juga. Wahai Tuhanku, cintailah siapa yang memperwalikannya dan musuhilah siapa yang memusuhinya.” Kemudian Abu al-Tufail berkata: “Saya pernah bertanya kepada Zaid: “(Adakah) tuan hamba mendengar(nya) sendiri dari Rasulullah?”<sup>20</sup> Lantas Zaid b. Arqam menjawab: “Setiap orang yang berada dalam khemah-khemah itu melihat baginda dengan kedua-dua matanya dan mendengar (ucapan baginda dengan kedua-dua telinganya.”

Peristiwa hadith ini telah diriwayatkan oleh Imam Muslim dalam Sahihnya<sup>21</sup> dari beberapa saluran riwayat daripada Zaid b. Arqam juga, tetapi Imam Muslim meringkaskannya.

Manakala Imam Ahmad sekali lagi meriwayatkannya dari al-Barra’ b. ‘Azib<sup>22</sup> melalui dua saluran riwayat, katanya: “Kami bersama-sama . Cf. al-Musawi, h. 190 Rasulullah berhengi di Ghadir Khum, maka diserukan al salah jamiah, lalu dibersihkan (orang) tempat untuk baginda di bawah dua pokok dan setelah baginda mengerjakan sembahyang zohor bagindapun mengangkat lengan Ali seraya bersabda: “Tahukah kamu bahawa aku lebih utama menjadi wali setiap mukmin dari diri mereka sendiri?” “Benar.” Jawab mereka lagi. (Menurut periwayat ini bahawa) baginda sambil mengangkat lengan Ali bersabda lagi : “Siapa sahaja yang mengakuiku sebagai walinya maka Ali adalah walinya. Ya Allah cintailah siapa yang memperwalikannya dan musuhilah siapa yang memusuhinya! Kemudian Umar al-Khattab menemui Ali dan berkata:”Anda menjadi mawla setiap mukmin dan mukminah.”

---

<sup>18</sup> Ahmad b. Hanbal, Musnad, Jilid IV, hh. 366, 367 dan 368 dalam al-Kutub al-Sunnah, Jilid XXII, Istanbul 1402/1982; cf. al-Musawi, h. 189.

<sup>19</sup> Al-Nasa’i, Sunan al-Nasa’i, Jilid VIII, airo Tanpa Tarikh, Kitab al-Manaqib, Bab al-Khasa’is al-‘Alawiyah; al-Musawi, h. 189.

<sup>20</sup> Pertanyaan Abu al-Turail ini jelas menunjukkan kehairanannya terhadap umat ini; bagaimana mereka menjauhkan Ali dari tampuk kepimpinan umat Islam, sedangkan mereka meriwayatkan kepimpinan itu haknya sebagaimana dalam sabda Rasulullah saw pada peristiwa al-Ghadir itu! Seakan-akan ia ragu-ragu terhadap kebenaran apa yang diriwayatkan oleh mereka perkara ini sehingga ia bertanya kepada Zaid b. Arqam yang diketahuinya dengan pasti telah meriwayatkan hadith ini. “Apakah benar anda mendengarnya sendiri daripada Rasulullah?” Lantas Zaid pun menjawabnya bahawa semua orang yang hadir semasa ucapan itu disampaikan oleh baginda telah menyaksikan ucapan baginda dengan mata dan telinga mereka sendiri. Ibid., h. 190. Ibn Kathir menceritakan dengan agak tertperincin tentang peristiwa al-Ghadir ini di dalam kitabnya. Lihat Ibn Kathir, Abu al-Fida’ al-Bidayah wa al-Nihayah, Jilid VII, Beirut 1981, hh. 347-354.

<sup>21</sup> Al-Nawawi, Muhyi al-Din Sahih Muslim, Jilid XV, Cairo 1349/1939, hh. 180-181; cf. al-Musawi, h. 190.

<sup>22</sup> Ahmad b. Hanbal, Musnad, IV, hh. 366, 367 dan 368 dalam al-Kutub al-Sunnah, Jilid XXII, Istanbul 1402/1982. Cf al-Musawi, h. 190.

Manakala menurut Imam al-Nasai dari riwayat Aisyah bt. Sa'd: "...Aku dengar ayahku berkata: "Aku dengar Rasulullah saw ketika berada di al Juffah berkata setelah memuji-muji Allah): "Wahai manusia, aku adalah wali kamu!" Mereka menjawabnya: "Benar pengucapan tuanhamba itu wahai Rasulullah." Lantas baginda mengangkat tangan Ali seraya bersabda lagi: "Ini adalah waliku yang melunasi hutangku, atas namaku, dan aku bersama siapa yang mewalikannya dan memusuhi siapa yang memusuhinya."<sup>23</sup>

Menurut Sa'd juga (sepertimana yang diriwayatkan oleh al-Nasai): "Kami bersama-sama Rasulullah saw. Ketika sampai di Ghadir Khumm baginda berhenti sambil menunggu ketibaan orang-orang yang di belakang baginda dan memerintahkan kembalinya orang-orang yang berjalan mendahului baginda dan mengumpulkan mereka semua, lalu bagindapun berucap: "Wahai manusia, siapakah wali kamu?" Jawab mereka: "Allah dan RasulNya." Kemudian baginda menarik lengan Ali dan menyuruhnya berdiri lalu bersabda lagi: "Barangsiapa yang mengakui Allah dan RasulNya sebagai walinya maka dia ini juga walinya. Wahai Tuhanku, cintailah siapa yang mewalikannya dan musuhilah siapa yang memusuhinya!"<sup>24</sup>

Hadith yang mengenai kepemimpinan Ali b. Abi Talib ini banyak sekali, tiada tercakup dan tiada terhitung dan kesemuanya adalah nasnas yang jelas dan terang menyatakan Ali b. Abi Talib adalah walinya, penerima wasiatnya, dan pemegang kekuasaan ummah setelah peninggalan Rasulullah saw sebagaimana yang disebutkan oleh al-Fadl b. 'Abbas b. Abi Lahab dalam syairnya yang berikut:

*"Ali putera mahkota setelah Muhammad  
Yang menjadi temannya di setiap peristiwa."<sup>25</sup>*

2. Aspek periwayat – Peristiwa di Ghadir Khumm merupakan hadith yang sahih lagi mutawatir, kerana ianya diriwayatkan oleh sejumlah yang ramai para sahabat, tabiin dan ulama-ulama hadith pada tiap-tiap abad, sama ada di kalangan ahl al sunnah wa al jamaah<sup>26</sup> maupun di kalangan shi'ah.<sup>27</sup> Oleh itu, hadith ini sukar untuk dipertikaikan kesahihannya dan kemutawatirannya.

---

<sup>23</sup> Al-Nasa'i, Sunan, al-Khasa'is al-'Alawiyyah, Bab Dhikr Manzilah 'Ali 'ala manna Allah 'Azza wa Jalla dan Bab al-Tarhib fi mawalatih wa al-tarhib min mu'adatih.

<sup>24</sup> Ibid. Cf. al-Musawi, h. 191.

<sup>25</sup> Ibid

<sup>26</sup> "Ahl al-Sunnah wal Jamaah" berasal daripada "Sunnah", literalnya bermakna pengikut-pengikut Sunnah Rasulullah saw. Dari golongan penagut-penganut Islam yang terbesar di dunia yang mendakwa merekalah yang mengikut ajaran Islam yang sebenarnya, dan mereka tergolong ke dalam salah satu dari mazhab0mazhab sunni, sama ada yang dipelopori oleh Imam Malik (m. 179H/795M), atau Imam Abu Hanifah (m. 150H/767M), atau oleh Imam al-Shafi'i (m. 240H/820M) atau pun oleh Imam Ahmad b. Hanbal (m. 271H/855M). Manakala dari segi theology atau "ushul al-Din" pula, golongan ini termasuk ke dalam mazhab-mazhab yang dipelopori oleh Imam al-'As'ari (m. 324H/935M) dan Imam al-Maturidi (m. 325H/936M). Untuk maklumat yang terperinci lihat GGibb, H.A.R. &Krammers, J.H. Shorter Encyclopedia of Islam, Leiden 1974, hh. 552-553.

<sup>27</sup> "Shi'ah", literalnya satu golongan atau kaum yang berkumpul untuk suatu perkara atau pendaat yang diikuti ramai, kata jamaknya "Shiya". Bagaimanapun dalam konteks hadith ini "Shiah" ialah suatu golongan orang-orang Islam yang menganggap 'Ali b. Abi Talib sebagai khalifah yang sah dan paling layak menggantikan Rasulullah saw selepas kewafatan baginda, berdasarkan kepada nas-nas yang terang dan tersembunyi. Lihat Bitrus al-Bustani, Kitab Muhit al-Muhit, Jilid I, Cairo Tanpa Tarikh, h. 1149. Golongan ini mempercayai bahawa jawatan kepemimpinan ummah (Khilafah atau imamah) hanya terkhusus kepada 'Ali b. Abi Taib dari keturunannya sahaja dari ahl al-bayt atau 'itrati itu.

2.1 *Periwayat-periwayat dari kalangan sahabat*<sup>28</sup> – Di antara sahabat Rasulullah saw yang meriwayatkan hadith al Ghadir ini adalah seramai 110<sup>29</sup> Orang seperti berikut:

1. Abu Hurairah al-Dawsi (m. 57/58/59 H) .
2. Abu Laili Al-Ansari, (m. 37 H)
3. Abu Zainab bin ‘Auf Al-Ansari.
4. Abu Fadalah al-Ansari (m. 37H)
5. Abu Qudamah Al-Ansari.
6. Abu ‘Umrah bin ‘Amr bin Mihsam
7. Abu Al-Haitham b. al-Thaihan (m. 37H)
8. Abu Rafi’ Al-Qibthi.
9. Abu Dhu’ayb Khuwailid
10. Abu Bakr bin Abi Quhafah, (m. 13 H)
11. Usamah bin Zaid bin Harithah, (m. 54 H.)

---

“Shiah” muncul sejak zaman Rasulullah saw lagi sama ada ianya berupa gelaran kepada beberapa sahabat yang istimewa seperti Abu Dzarr al-Ghifari, Salman al-Farisi, al-Miqdad b. al-Aswad dan ‘Ammar b. Yasir atau keluarga baginda, ahli baytnya kerana keistimewaan mereka di sisi Allah dan Rasulnya sebagaimana dalam beberapa sabda Nabi yang bermaksud: “wahai ‘Ali, engkau dan shi’ah engkau (golongannya) di Hari Qiamat dalam keadaan redha dan diredhai”. Juga, “Ini(‘Ali) dan Shi’ahnya, bagi mereka itulah yang mendapat kemenangan di Hari Qiamat”. Lihat al-Suyuthi, al-Durr al-Manthur, Jilid VI, Beirut Tanpa Tarikh, h. 379; cf. al-SSadr, Muh. Sadiq, al-Shi’ah al-Imamiyyah, Cairo 1982, hh. 71-79. Bagaimanapun, kemunculan “Shi’ah” dari segi sebutan dan golongannya lebih ketara lagi sejak berlakunya Perang Siffin di antara pihak ‘Ali dan Muawiyah tahun 37 Hijrah sehingga ke masa ini, sepertimana juga kemunculan Ahl Sunnah wa al-Jamaah yang dikenali dengan sunni. Sebagaimana juga di kalangan Sunni, terbahagi kepada banyak mazhab dahulunya, tetapi yang terbesar kini dan masih wujud hanya empat sahaja, maka demikianlah keadaan Shi’ah sehingga dikatakan pernah terbahagi 22 golongan, tetapi kebanyakannya tidak wujud lagi, dan yang masih wujud hingga kini secara kasarnya dapat dibahagikan kepada tiga golongan (mazhab) sahaja, iaitu Shi’ah Imamiyyah (Ja’fariyyah), Shi’ah Zaidiyyah, dan Shi’ah Ghulat (ekstrim). Yang pertama dan yang kedua merupakan mazhab-mazhab Islam yang betul dan benar. Manakala yang terakhir ialah golongan ekstremis yang menyeleweng dan dianggap telah terkeluar dari Islam. Golongan ini bukan sahaja tidak diiktiraf di kalangan Sunni, malah ianya juga tidak dikiktiraf oleh pihak Imamiyyah Ithna Asyariyyah dan Zaidiyyah. Golongan Ghullat ini dianggap menyeleweng dari Islam, kerana ia membawa ajaran “Bathiniyyah”. Golongan ini tidak boleh dikahwini dan dikadakan sebarang urusan agama dengan mereka, kerana akidah mereka ternyata bertentangan ajaran al-Quran dan al-Hadith. Lihat “Jaafar al-Sadiq” dalam Muh. Jawwad, al-Shi’ah fi al-Mizan, Beirut Tanpa Tarikh, h. 177.

Shi’ah Imamiyyah Ithna Asuariyyah merupakan golongan yang terbesar sekali yang kini telah berjaya menubuhkan sebuah “Republik Islam” di Iran. Manakala mazhab Zaidiyyah merupakan golongan shi’ah yang terkecil sekali sepertimana yang terdapat di Yemen. Golongan Ghulat pula terdapat di serata dunia, di antaranya ialah golongan Isma’ili di Afrika, Pakistan, India dan Yemen. Lihat Encyclopedia Britannica, Mac 9, Artikel “Islam”, h. 917.

<sup>28</sup> “Sahabat” berasal dari “sahabi” yang bererti “kawan”, “rakan” atau “teman”, tetapi di sini dimaksudkan kepada setiap orang Islam yang bertemu dengan Rasulullah saw, tinggal dan bergaul dengan baginda dan percaya serta beriman dengan apa yang dibawanya, kerana peribadi yang mulia itu mendatangkan kesan dan pengaruh yang amat kuat ke atas para sahabat ‘alaihimsalam di dalam memberikan cahaya iman kepada hati nurani mereka. Ibn al-Salah, ‘Ulum al-Hadith., h. 147; cf. al-Qasimi, Qawa’id al-Tahdith, h. 200. Dan dikehendaki dengan “sahabat” ialah orang yang bertemu dengan Rasulullah saw dan mati dalam keadaan beriman dan (memeluk Islam). Pertemuan ini, sama ada sebentar atau lama, tetapi orang yang bertemu dengan baginda padahal ia kafir atau murtad, tidaklah dinamai sahabat. Lihat Ibn Hajar al-‘Asqalani, al-Isabah fi Tamyz al-Sahabah, Jilid I, Cairo 1939, h. 36.

<sup>29</sup> Lihat ‘Abd al-Husayn, al-Ghadir, II. Hh. 14-58.



12. Ubay bin Ka'b Al-Ansari (m. 30H/32 H).
13. As'ad bin Zurarah Al-Ansari.
14. Asma' binti 'Umais Al-Khath 'amiyyah.
15. Umm Salamah, isteri Rasulullah saw.
16. Umm Hani' bt. Abi Talib (as).
17. Abu Hamzah Anas b. Malik Al-Ansari (m. 93H)
18. Barra' b. 'Azib al-Ansari (m. 72H)
19. Buraidah b. Hasib Abu Sahl Al-Aslami (M. 63 H).
20. Abu Sa'id Tsabit b. Wadi'ah Al-Ansari.
21. Jabir bin Samrah b. Janadah Abu Sulaiman As-Sawa'I (M. 74 H).
22. Jabir bin Abd Allah Al-Ansari (M. 73/74/78 H).
23. Jabalah b. 'Amr Al-Ansari.
24. Jubair b. Mat'am b. 'Adi al-Qurashi (m. 57/58/59 H).
25. Jarir b. 'Abd Allah b. Jabir al-Bajali (m. 51/54 H).
26. Abu Dzarr Jandub b. Janadah Al-Ghifari (m. 31H).
27. Abu Junaidah Janda' b. 'Amr b. Mazin al-Ansari.
28. Habbah b. Juwain Abu Qudamah Al-'Arani (m. 76/79 H).
29. Hubshi b. Janadah As-Maluli.
30. Habib b. Badil b. Warqa' Al-Khuza'i.
31. Hudhaifah b. Asid Abu Saruhah Al-Ghifari (m. 40/42 H).
32. Hudhaifah b. Al-Yaman (m. 36 H).
33. Hassan b. Tsabit.
34. Al-Imam Al-Mujtaba' al-Sibt Al-Hasan s.'a.w.
35. Al-Imam al-Sibt al-Husayn al-Shahid s.'a.w.
36. Abu Ayyub Khalid b. Zaid Al-Ansari (m. 50/51/52 H).
37. Abu Sulaiman Khalid b. al-Walid (m 21/22 H).
38. Khuzaimah bin Thabit Al-Ansari (m. 37H).
39. Abu Shuraih Khuwailid Ibn 'Amr al-Khuza'I (m. 68 H).
40. Rifa'ah b. 'Abdul Mundhir Al-Ansari.
41. Zubair b. al-'Awwam (m. 36 H).
42. Zaid b. Arqam al-Ansari (m. 66/68 H)
43. Abu Sa'id Zaid b. Thabit (m. 45/48H).
44. Zaid Yazid b. sharahil al-Ansari.
45. Zaid bin 'Abd Allah Al-Ansari.
46. Abu Ishaq Sa'd b. Abi Waqqas (m. 54/55/56/58 H).
47. Sa'd b. Janadah Al-'Awfi.
48. Sa'd b. 'Ubadah al-Ansari (m. 14/15 H).
49. Abu Said Sa'd b. Malik al-Ansari (m. 63/64/65/74 H).
50. Said b. Zaid al-Qurashi (m. 50/51H).
51. Said b. Sa'd b. 'Ubadah al-Ansari.
52. Abu 'Abd Allah Salman al-Farisi (m. 36/37 H).
53. Abu Muslim Salamah b. 'Amr b. al-Aku' (m. 74 H).
54. Abu Sulaiman Samrah b. Jundab al-Fazari (m. 58/59/60 H).
55. Sahl b. Hanif al-Ansari (m. 38 H).
56. Abu al-'Abbas Sahl b. Sa'd al-Ansari (m. 91 H).
57. Abu Imamah al-Sadi b. 'Ajlan al-Bahili (m.86 H).

58. Damirah al-Asadi.
59. Talhah b. 'Ubaid Allah al-Tamimi (m. 36H).
60. 'Amir b. 'Umair An-Namiri.
61. 'Amir b. Laili b. Damirah.
62. 'Amir b. Laili al-Ghifari.
63. Abu al-Tufail 'Amir b. Wathilah al-Laithi (m. 100/102/108/110 H).
64. 'Aisyah bt. Abi Bakr b. Abi Quhafah
65. 'Abbas b. Abdul Mutthalib (m. 32 H).
66. 'Abd al-Rahman b. 'Abd Rabb al-Ansari.
67. Abu Muhammad 'Abd al-Rahman b. 'Auf al-Zuhri (m. 31/32 H).
68. Abd al-Rahman b. Ya'mur.
69. 'Abd Allah b. Abi 'Abd al-Asad al-Makhzumi.
70. 'Abd Allah b. Badil b. Warqa'.
71. 'Abd Allah b. Bashir Al-Mazini.
72. 'Abd Allah b. Thabit Al-Ansari.
73. 'Abd Allah b. Ja'far b. Abi Talib (m. 80 H).
74. 'Abd Allah bin Hinthab Al-Qurashi Al-Makhzumi.
75. 'Abd Allah bin Rabi'ah.
76. 'Abd Allah bin 'Abbas (m. 68).
77. 'Abd Allah bin Abi 'Awfa 'Alqamah al-Aslami (m. 86/87 H).
78. Abu 'Abd al-Rahman 'Abd Allah bin Umar (m. 72/73H).
79. Abu 'Abd al-Rahman 'Abd Allah bin Mas'ud (m. 32/33 H).
80. 'Abd Allah bin Yamil (Yamin).
81. 'Uthman bin 'Affan (m. 35 H).
82. 'Ubaid bin 'Azib Al-Ansari
83. Abu Tarif 'Adi bin Hatim (m. 68 H).
84. 'Atiyyah bin Basr (Bashir) Al-Mazini.
85. 'Uqbah bin 'Amir Al-Juhani
86. Amir al-Mu'minin 'Ali bin Abi Talib s.'a.w.
87. Abu al-Yaqazan 'Ammar bin Yasir al-'Ansi (m. 37H).
88. 'Ammarah al-Khazraji al-Ansari
89. 'Umar bin Abi Salamah bin 'Abd al-Asad (m. 83H).
90. 'Umar bin al-Khattab (m. 23 H).
91. Abu Najid 'Imran bin Husayn al-Khuza'i (m. 52 H).
92. 'Amr bin al-Hamq Al-Khuza'i (m. 50 H).
93. 'Amr bin Sharahil.
94. 'Amr b. al-'As.
95. 'Amr bin Murrah Al-Juhani
96. Al-Siddiqah Fatimah bt. al-Nabi al-A'zam.
97. Fatimah binti Hamzah bin 'Abd al-Muttalib.
98. Qays bin Thabit bin Shammash Al-Ansari.
99. Qays bin Sa'd bin 'Ubadah Al-Ansari
100. Abu Muhammad Ka'ab bin 'Ajrah Al-Ansari (m. 51)
101. Abu Sulaiman Malik bin al-Huwairis Al-Laithi (m.74 H)
102. Al-Miqdad bin 'Amr Al-Kindi Al-Zuhri (m. 33 H)
103. Najiyah bin 'Amr Al-Khuza'i.

104. Abu Barzah Fadlah bin 'Utbah al-Aslami (m. 65 H)
105. Nu'man bi Ajlan Al-Ansari
106. Hashim al-Mirqal b. 'Utbah b. Abi Waqqas (m. 37H)
107. Abu Wasimah wahshi bin Harb Al-Habshi.
108. Wahb b. Hamzah.
109. Abu Juhafah Wahb b. 'Abd Allah Al-Sawa'I (m. 74 H).
110. Murazim Ya'la bin Murrah b. Wahb Ath-Thaqafi.

2.2 *Periwayat-periwayat dari kalangan tabiin*<sup>30</sup> – Periwayat-periwayat hadith al Ghadir dari kalangan tabiin adalah seramai 84 orang<sup>31</sup> seperti berikut:

1. Abu Rashid Al-Hibrani al-Shami.
2. Abu Salamah ('Abd Allah) b. 'Abd al-Rahman bin 'Auf
3. Abu Sulaiman (Salman) al-Muazzin
4. Abu Salih Al-Samman Zakwan Al-Madani (m. 101H)
5. Abu 'Anaawanah Al-Mazini.
6. Abu 'Abdu al-Rahim Al-Kindi.
7. Abul al-Qasim Asbagh bin Nubatah Al-Tamimi
8. Abu Laili Al-Kindi.
9. Iyas bin Nuzair.
10. Jamil bin 'Imarah.
11. Harithah bin Nasr
12. Habib bin Abi Thabit Al-Asadi (m. 117/119H)
13. Al-Harth bin Malik
14. Al-Husayn bin Malik bin Al-Hiwairis.
15. Hakam bin 'Utaibah Al-Kufi Al-Kindi (M. 114/115H)
16. Hamid bin 'Imarah Al-Khazraji Al-Ansari.
17. Hamid Ath-tawil Abu 'Ubaidah al-Basri (m. 143H)
18. Khutsaimah bin Abdur Rahman Al-Ja'fi Al-Kufi.
19. Rabi'ah Al-Juraishi (m. 60/61/74 H)
20. Abu Mathna Riyah bin al-Harith al-Nakha'i.
21. Abu 'Umar Wizadhan bin 'Umar Al-Kindi (m. 82H)
22. Abu Maryam Zirr bin Hubaish (m. 81/82/83H)
23. Ziyad bin Abi Ziyad.
24. Zaid bin Yutha'I al-hamdani Al-Kufi.
25. Salim bin 'Abd Allah bin 'Umar al-Khattab (m. 106 H)
26. Sa'id bin Jubair Al-Asadi Al-Kufi (m. 95H)

<sup>30</sup> "Tabi'in", kata jamak "Tabi'i" yang bererti "seorang yang bersahabat dengan seorang "Sahabi". Dan menurut kebanyakan sarjana hadith "Tabi'i" ialah seorang yang bertemu dengan seorang "Sahabi", walaupun tidak bergaul dengannya. "Tabi'in " adalah terlalu ramai, kerana sahabat-sahabat tinggal di merata-rata pelusuk Negara. Oleh itu sesiapa sahaja yang bertemu dengan salah seorang dari mereka itu adalah dikira "Tabi'i":

Lihat Abu Zahw, al-Hadith wa al-Muhaddithun, Cairo 1958, h. 172.

Zaman Tabi'in, zaman generasi selepas sahabat ini adalah dari tahun 100 hingga 170 atau 180 Hijrah, dan selepas ini hingga ke tahun 220 Hijrah adalah zaman pengikut-pengikut Tabi'in, (Tabi'i al-Tabi'in), iaitu zaman generasi sesudah generasi Tabi'in. Lihat Ibn Hajar al-'Asqalani, Fath al-Bari, Jilid VIII, Cairo 1963, h. 6.

<sup>31</sup> Untuk maklumat yang terperinci tentang periwayat-periwayat Hadith al-Ghadir di kalangan para Tabi'in lihat 'Abd al-Husayn, al-Ghadir, I, hh. 59-68.

27. Sa'id bin Abi Huddan Al-Kufi.
28. Said bin Al-Musaiyab Al-Qurashi Al-Makhzumi (m. 94 H)
29. Sa'id bin Wahb Al-Hamdani Al-Kufi (m. 76H)
30. Abu Yahya Salamah bin Kuhail Al-Hadrami Al-Kufi (m. 121 H)
31. Abu Sadiq Salim bin Qays Al-Hilali (m. 90 H).
32. Abu Muhammad Sulaiman bin Mahran (m. 147/148H)
33. Sahl bin Al-Husayn Al-Asadi.
34. Shahr bin Hawshid.
35. Dhahhak bin Muzahim Al-Hilali Abul Qasim, wafat tahun 105 H.
36. Thawus bin Kisan Al-Yamani Al-Jandi, wafat tahun 106 H.
37. Thalhah bin Al-Musharrif Al-Ayyami (Al-Yamami) Al-Kufi.
38. 'Amir bin Sa'd bin Abi Waqqash Al-Madani.
39. Aisyah binti Sa'd, wafat tahun 117 H.
40. Abdul Hamid bin Al-Mundzir bin Al-Jarud Al-'Abdi.
41. Abu Umarah Abdu Khayr bin Yazid Al-Madani Al-Kufi Al-Mukhadhrami.
42. Abdur Rahman bin Abi Layli, wafat tahun 82/83/86 H.
43. Abdur Rahman bin Sabith, dipanggil Ibnu Abdillah bin Sabith Al-Jamahi, ia terpercaya dan termasuk tabi'in thabaqat menengah, wafat tahun 118 H.
44. 'Abd Allah bin As'ad bin Zurarah.
45. Abu Maryam 'Abd Allah bin Ziyad Al-Asadi Al-Kufi.
46. 'Abd Allah bin Syarik Al-'Amiri Al-Kufi.
47. Abu Muhammad 'Abd Allah bin Muhammad bin Aqil Al-Hasyimi Al-Madani, wafat setelah tahun 140 H.
48. 'Abd Allah bin Ya'la bin Marrah.
49. 'Adi bin Sbabit Al-Ansari Al-Kufi Al-khathami, wafat tahun 116. \
50. Ali bin Zaid bin Jud'an Al-Bisri, wafat tahun 129/131 H.
51. Abu Harun 'Umarah bin Juwain Al-'Abdi, wafat tahun 134 H.
52. Umar bin Abdul Aziz, Khalifah Al-Amawi, wafat tahun 101 H.
53. Umar bin Abdul Ghaffar.
54. Umar bin Ali Amirul Mu'minin (as).
55. 'Amer bin Ju'dah bin Hubairah.
56. 'Amer bin Marrah Abu Abdillah Al-Kufi Al-Hamdani, wafat tahun 116 H.
57. Abu Ishaq 'Amer bin Abdillah As-Saba'I Al-Hamdani.
58. Abu Abdillah 'Amer ('Amir) bin Maimun Al-Udi.
59. 'Umar bin Sa'd Al-Hamdani Al-Kufi.
60. 'Umairah binti Sa'd bin Malik Al-Madani, saudara perempuan Sahl, Ummu Rifa'ah Ibnu Mubasysyir.
61. Isa bin Thalhah bin Abidillah At-Tamimi Abu Muhammad Al-Madani,
62. Abu Bakar Fithr bin Khalifah Al-makhzumi mawlahum Al-Hannath;
63. Qabishah bin Dzulaib;
64. Abu Maryam Qais Ats-Tsaqafi;
65. Muhammad bin Umar bin Abi Thalib, wafat pada masa pemerintahan Umar bin Abdul Aziz, sebagian mengatakan tahun 100 H;
66. Abu Dhuha Muslim bin Shubaih Al-hamdani Al-Kufi Al-'Aththar;
67. Muslim Al-Mula'i.
68. Abu Zurarah Mush'ib Sa'd Abi waqqash Az-Zuhri Al-Madani;

69. Muthallib bin Abdillab Al-Qurasyi Al-makhzumi Al-Madani;
70. Mathrul Warraq. Ia meriwayatkan dari Abu Hurairah.
71. Ma'ruf bin Khurbudz.
72. Manshur bin Ruba'i.
73. Muhajir bin Mismar Az-Zuhri Al-Madani;
74. Musa bin Aktal bin 'Umair An-Numairi.
75. Abu Abdillab Maimun Al-Bishri Mawla Abdur Rahman bin Sammarah.
76. Nadzir Adh-Dhabbi Al-Kufi.
77. Hani bin Hani Al-Hamdani Al-kufi.
78. Abu Balaj Yahya bin Salim Al-Fazari Al-Wasithi.
79. Yahya bin Ju'dah bin Hubairah Al-Makhzumi.
80. Yazid bin Abi Yiyad Al-Kufi, salah seorang imam Kufah, wafat tahun 389
81. Yazid bin Hayyan At-Tamimi Al-Kufi.
82. Abu Dawud Yazid bin Abdur Rahman bin Udi Al-Kufi;
83. Abu Najih Yasar Ats-tsaqafi, wafat tahun 109 H.

2.3 *Periwayat-periwayat dari kalangan para ulama* – Bukan sahaja para sahabat dan tabiin yang meriwayatkan hadith al-Ghadir, bahkan juga ulama-ulama hadith yang terkenal turut berbuat demikian dan memberi perhatian yang istimewa kepadanya lantaran mereka tahu dan penuh percaya akan kesahihan dan kemutawatirannya. Ini terbukti di mana didapati seramai 353 orang<sup>32</sup> meriwayatkan hadith al-Ghadir sejak abad Kedua hingga abad keempatbelas Hijrah. Ulama-Ulama ini adalah kebanyakannya dari kalangan ulama-ulama sunni, di antara mereka dinyatakan pada tiapa-tiapa abad di dalam huruf Latin:

## II

1. Al-Hafiz Muhammad bin Ishaq al-Madani (m. 151/152H).
2. Ma'mar b. Rashid Abu 'Urwah al-Basri (m. 153/154H)
3. Al-Hafiz Sufiyan b. Sa'id al-Thawri (m. 161H)
4. Al-Hafiz "Abd Allah b. Luhai'ah al-Misri (m. 174H)
5. Al-Qadi Sharik b. 'Abd Allah al-Nukha'I (m. 117H)
6. Al-Hafiz Ismail b. 'Aliyyah Abu Bishr (m. 193H)
7. Al-Waki' b. al-Jarrah al-Rawwas al-Kufi (m. 196/197H)
8. Sufyan b. 'Uyainah (m. 198H)

## III

9. Al-Hafiz Muhammad b. 'Abd Allah al-Zubairi (m. 203H)
10. Abu 'Abd Allah Muhammad bin Idris Asy-Syafi'i (m. 204H)
11. Al-Hafiz Khalaf b. Tamim Abu 'Abd Rahman (m. 216H)
12. Abu 'Abd Allah Ahmad b. Hanbal al-Shaibani (m. 241H)
13. Al-Hafiz Muhammad b. 'Isa al-Tirmidhi (m. 279H)

---

<sup>32</sup> Ibid., hh. 69-139.

#### IV

14. Al-Hafiz Abu 'Abd al-Rahman al-Nasa'I (m. 303H)
15. Al-Hafiz Muhammad b. Jarir al-Tabari (m. 310H)
16. Al-Hafiz 'Abd Allah b. Muhammad al-Baghawi (m. 317H)

#### V

17. Al-Hafiz Muh. b 'Abd Allah al-Hakim al-Naysaburi (m. 405H)
18. Al-Hafiz Ahmad b. 'Abd Allah Abu Nu'aim al-Ishabani (m. 430H)
19. Al-Hafiz Ahmad b. al-Husayn b. 'Ali Abu Bakr al-Baihaqi (m. 458H), yang mempunyai koleksi hadith-hadithnya yang tersendiri yang diberi nama Sunan al-Baihaqi.

#### VI

20. Al-Hafiz Abu Hamid Muhammad b. Muhammad al-Ghazali (m. 505H) pengarang Ihya Ulumuddin.
21. Abu al-Qasim Jar Allah Mahmud al-Zamakhshari (m. 530H)
22. Al-Hafiz 'Ali b. al-Hasan b. Hibat Allah Abu al-Qasim , iaitu yang terkenal dengan Ibn 'Asakir (m. 571H)

#### VII

23. Abu 'Abd Allah Muhammad b. Muhammad b. al-Hasan Fakhr al-Din al-Razi (m. 606H)
24. Al-Hafiz Abu al-Hasan "ali b. Muhammad al-Shaibani, yang dikenali dengan Ibn al-Athir (m. 630H)
25. Al-Hafiz Muhyi al-Din Yahya b. Sharaf Abu Zakariya al-Nawawi al-Dimashqi al-Shafi'I (m. 676H).

#### VIII

26. Sheikh al-Islam Abu Ishaq Ibrahim b. Sa'd al-Din Muhammad b. al-Mu'ayyid al-Juwaini (m. 722H)
27. Al-Hafiz Shams al-Din Muhammad b. Ahmad b. 'Uthman al-Dhahabi al-Syafi'I (m. 748H)
28. Al-Hafiz "imad al-Din Isma'il b. 'Umar b. Kathir al-Shafi'I al\_Qasyi al Dimanshqi

#### IX

29. Al-Hafiz "Ali b. Abi Bakr b. Sulaiman Abu al-Hassan al-Haithami al-Qahiri al-Shafi'I (m. 807H)
30. Al-Hafiz Wali al-Din 'Abd al-Rahman b. Muhammad, iaitu yang dikenali dengan Ibn Khaldun (m. 808H)
31. Al-Hafiz Ahmad b. 'Ali b. Muhammad Abu al-Fadl al-Asqalani

## X

32. Al-Hafiz Jala al-Din ‘Abd al-Rahman b. Kamal al-Din al-Misri al-Suyuti al-Shafi’I (m. 911H)
33. Al-Hafiz Shihab al-Din Ahmad b. Muhammad b. ‘Ali b. ‘Ali b. Hajar al-Haitami al Sa’di al-Ansari al-Shafi’I (m. 974H)
34. Al-Muttaqi ‘Ali b. Husam al-Din b. al-Qadi ‘Abd al-Malik al-Qurashi al-Hindi (m. 975H)

## XI

35. Zayn al-Din ‘Abd al-Ra’uf b. Taj al-‘Arifin b. ‘Ali al-Haddadi al-Munawi al-Shafi’I (m. 1031H)
36. Al-Sheikh Ahmad b. Muhammad b. ‘Umar Qadi al-Qudat Shihab al-Din al-Khafaji al-Hanafi (m. 1069H)

## XII

37. Al-Saiyid Muhammad ‘Abd al-Rasul b. ‘Abd al-Saiyid b. ‘Abd al-Rasul al-Husayn al-Shafi’I al-Barzanji (m. 1103H)
38. Abu ‘Abd Allah Muhammad b. ‘Abd al-Baqi b. Yusuf al-Zarqani al-Misri al-Maliki (m. 1122H)

## XIII

39. Abu al-Faid Muhammad b. Muhammad al-Murtada al-Husayni al-Zubaidi al-Hanafi (m. 1205H)
40. Al-Qadi Muhammad b. ‘Ali b. Muhammad al-Shawkani al-Sa’ani (m. 1250H).

## XIV

41. Al-Saiyid Ahmad b. Zayni b. Ahmad Dahlan al-Makki al-Shafi’I (m. 1304H)
42. Al-Sheikh Muhammad;Abduh b. Hasan Khayr Allah al-Misri (m. 132H)

3. *Pengarang-pengarang Kitab al-Ghadir* – Perhatian sarjana-sarjana hadith terhadap al-Ghadir begitu tinggi dan ketara sekali, hingga muncul di kalangan mereka pengarang-pengarang kitab-kitab yang khusus yang mengupas hadith al Ghadir dari segala aspeknya, sama ada dari aspek *matn*,<sup>33</sup> maupun *isnad*<sup>34</sup> nya.

Menurut al-Sheikh ‘Abd al-Husayn Ahmad terdapat 26 orang<sup>35</sup> pengarang kitab hadith al-Ghadir, dan kebanyakan mereka adalah dari kalangan ulama-ulama sunni seperti:

---

<sup>33</sup> “*Matn*”, ialah lafaz (dialogue) hadith, atau yang menjadi tujuan terakhir sanad di dalam periwiyatan sesuatu hadith. Lihat al-Qasimi, *Qawa’id al-Tahdith*, h. 202.

<sup>34</sup> “*Isnad*”, kata jamak bagi “*Sanad*”, iaitu senarai periwiyat-periwiyat hadith, atau periwiyat-periwiyat *Matn*. Ibid. Berhubung dengan *Isnad* yang terdiri daripada 42 orang periwiyat disebut oleh ‘Abd al-Husayn. Lihat Abd al-Husayn, *al-Ghadir*, I, 266-289.

<sup>35</sup> Untuk maklumat lanjut mengenai ulama-ulama yang menghasilkan kitab-kitab hadith al-Ghadir. Ibid., hh. 140-145.

1. Abu Ja'far Muhammad bin Jarir bin Yazid B. Khalid al-Thabari al-Ghadir yang termuat dalam karyanya ini lebih daripada 70 jalan riwayat.<sup>36</sup>
2. Abu 'al Abbas Ahmad. Muhammad b. Sa'id al Hamdani al-Hafiz, atau yang dikenali dengan ibn Uqdah. Karyanya yang mengenai hadith al-Ghadir adalah Kitab al-Wilayah Fi Turuq hadith al-Ghadir yang merupakan kitab yang komprehensif yang memuatkan 105 jalan riwayat tentang hadith al-Ghadir, dan kebanyakannya dikutip oleh Ibn al-Athir untuk Usd al-Ghabahnya dan Ibn Hajjar al 'asqalani ke dalam al-*Isabahnya*.<sup>37</sup>
3. Abu Bakar Muhammad b. Umar b. Muhammad b. Salim al-Tamimi al-Baghdadi, iaitu yang terkenal dengan al-Ja'bi (m. 355H). Karya al-Ja'bi adalah Kitab Man JRawa Hadith Ghadir Khumm, di mana ianya dinukil dari 125 jalan riwayatnya yang termasuk 78 orang sahabat.<sup>38</sup>
4. Al-Ustaz Muhammad Shakir al-Khayyat al-Azhari, di mana karyanya sharh al-Hashimiyyat Cetakan Cairo 1321H, pada halaman 60 memuatkan syair al-Kummait berikut:

*Di hari Ghadir al-Khumm  
Baginya Khalifah ditetapkan Rasul  
Sekiranya dituruti kata-katanya.  
Namun tidak pernah kusaksikan  
Seperti hari ini, sepenting urusan  
Diselewengkan.... Diperjualbelikan.*<sup>39</sup>

5. Hadith al\_Ghadir dalam al-Quran – Ramai ulama-ulama Islam, bukan sahaja dari kalangan syiah tetapi juga dari kalangan sunni yang sepakat mengatakan bahawa ayat al\_Tabligh (V. 67) dan ayat al\_Ikhmal (V. 3) yang diturunkan kepada Rasullah S.'A.w. pada hari al-Ghadir adalah khusus kepada kepimpinan (wilayah atau khalifah) 'Ali b. Abi Talib selepas kewafatan Rasulullah s.'a.w.

Ulama-ulama ini di kalangan sunni yang menyatakan ayat V. 67 untuk mengisytiharkan kepimpinan "ali seramai 30 orang."<sup>40</sup>

---

<sup>36</sup> Ibid., h. 140.

<sup>37</sup> 'Abd al-Husayn, al-Ghadir. I, hh. 140-141, Ibn 'Uqdah meriwayatkan Hadith al-Ghadir dalam kitab al-Walayah fi Quruq hadith al-Ghadir melalui 105 saluran riwayat, dan Ibn al-Athir menukilkannya ke dalam Usd al-Ghabah dan Ibn Hajar ke dalam al-Isabah juga ke dalam tahdhib al-Tahdhib Jilid VII, halaman 337; dan dalam Fath al-Bari pula ia menyatakan bahawa hadith "man kuntu mawlahu fa 'ali mawlahu, maka ianya diriwayatkannya pula oleh al-Tirmidhi dan al-Nasa'i. Ianya banyak sekali saluran riwayatnya. Untuk biografi al-Ja'bi lihat al-Khatib al-Baghdadi, Abu Bakr Ahmad b. 'Ali, Tarikh Baghdad, Jilid III, Beirut Tanpa tarikh, hh. 26-31; alDhahabi, Tadjkirat al-Huffaz, Jilid III, Cairo 1374/1954, hh. 138-141.

<sup>38</sup> Kitabnya Man Rawa Hadith Ghadir Khumm yang di dalamnya dimuatkan Hadith al-Ghadir yang dinukilnya dari 125 saluran riwayat. Lihat 'Abd al-Husayn, al-Ghadir, I, h. 141.

<sup>39</sup> Muh. Shakir al-Khayyat al-Azhari, Tarikh al-Hashimiyyah, Cairo 1321H, h. 60; cf. al-Musawi, h. 190.

<sup>40</sup> Untuk maklumat lanjut tentang tafsiran para ulama terhadap ayat al-Tabligh yang khusus untuk kepimpinan 'Ali lihat 'Abd al-Husayn, al-Ghadir, I, hh. 197-209.



1. Al-Hafiz Abu Ja'far Muhammad b. Jarir al-Tabari (m. 310H)
2. Al-Hafiz Ibn Abi Hatim Abu Muhammad al-Razi (m. 327H)
3. Al-Hafiz Abu abd Allah al-Mahamili (m 330H)
4. Al-Hafiz Abu Bakar al-Farisi al-Shirazi (m. 407/411H)
5. Al-Hafiz Abu Marduwaih (m. 416H)
6. Abi Ishaq al-Tha'labi al-Naysaburi (m. 427/437H)
7. Al-Hafiz Abu Nu'aim al-Isfahani (m. 430H)
8. Abu al Hassan al-Wahidi al-Naysaburi (m. 468H)<sup>41</sup>
9. Al-Hafiz Abu Sa'id al-Sijistani (m. 477H)
10. Al-Hafiz al-Hakim al-Haskani Abu al-Qasim
11. Al-Hafiz Abu al-Qasim Ibn 'Asakir al-Shafi'I (m. 571)
12. Abu al-Fatah al Natanzi
13. Abu Abd Allah Fakr al Din al-Razi al-Syafi'I (m. 606H)
14. Abu Salim al-Nasibi al-Syafi'I (m. 652H)
15. Al-Hafiz Izz al Din al\_Musili al-Hanbali (m. 661H)
16. Sheikh al-Islam Abu Ishaq al-Hamawaini (m. 722H)
17. Al-Sayyid 'Ali al-Hamdani (m. 876H)
18. Badr al-Din 'Ibn al-Ayni al-Hanafi (m. 855H)
19. Nur al-Din In al-Sabbagh al-Maliki al-Makki (m. 855H)
20. Nizam al-Din al-Qummi al-Naysaburi.
21. Kamal al-Din al-Miyazi (m. 908H)
22. Jalal al-Din al-Suyuti al-Syafi'I (m. 911H)
23. Al-Sayyid 'Abd al-Wahb alBukhari (m. 932H)
24. Al-Saiyid Jamal al-Din al-Shirazi (m. 1000H)
25. Muhammad Mahbub al-'Alim.
26. Mirza Muhammad al-Badakhshani
27. Al-Qadhi al-Shawkani (m. 1250H)
28. Al-Saiyid Shihab al-Din al-Alusi al-Shafi'I (m. 1270H)
29. Al-Sheikh Sulaiman al-Qanduzi al-Hanafi (m. 1293H), dan
30. Al-Sheikh Muhammad 'Abduh al-Misri (m. 132H)

Manakala ulama-ulama Sunni yang menyatakan ayat V. 3 juga berhubung dengan kepemimpinan 'Ali adalah seramai 15 orang:<sup>42</sup>

1. Al-Hafiz Abu Ja'far Muhammad b. Jarir al-Tabari (m. 310H)
2. Al-Hafiz Ibn Marduwaih al-Isfahani (m. 410H)
3. Al-Hafiz Abu Nu'aim al-Isfahani (m. 430H)
4. Al-Hafiz Abu Bakr al-Khatib al-Baghdadi (m. 463H)
5. Al-Hafiz Abu Sa'id al-Sijistani (m. 477H)
6. Abu al-Hassan Ibn al-Maghazi al-Shafi'I (m. 483H)
7. Al-Hafiz al-Qasim al-Haskani
8. Al-Hafiz al-Qasim Ibn 'Asakir al-Shafi'I (m. 571H)

<sup>41</sup>Lihat al-Wahidi, Abu al-Hasan 'Ali b. Ahmad al-wahidi al-Naysaburi, *Asbab al-Nuzul*, Cairo 1968, h. 135.

<sup>42</sup>Untuk tafsiran para ulama tentang tafsiran para ulama terhadap ayat al-Ikhmal khusus untuk isu yang sama lihat 'Abd al-Husayn, Ghadir, I, hh. 210-217.

9. Akhtab al-Khutba' al-Khawarizmi (m. 568H)
10. Abu al-Fatah al Natanzi
11. Abu Hamid Sa'ad al-Din al-Salihani.
12. Abu al-Muzaffar Sibt al-Jawzi al-Hanafi (m. 654H)
13. Sheikh al-Islam al-Hamawaini al-Hanafi(m. 722H)
14. 'Imad al-Din Ibn Kathir al-Shafi'I (m. 773H)
15. Jalal al-Din al-Suyuti al-Syafi'I (m. 911H)

4. Penutup – Sesiapa yang menelitu hadith al-Ghadir dari segala aspeknya, sama ada dari segi kesahihan matan atau isnadnya dimana didapati ramai sekali periwayat-periwayatnya yang terdiri daripada para sahabat, tabi'in dan ulama-ulama 'alaihimus-salam dengan keteguhan sandarannya dari ayat-ayat al-Quran yang diakui pula oleh para ulama yang muktabar, nescaya, jika tanpa prasangka dan kefanatikan mazhab akan akur dengan kesahiha dan kemutawatiran hadith al-Ghadir ini. Mengamalkan hadith ini akan menjadikan umat Islam bersatu-padu di bawah satu kepimpinan sahaja, yang garis-garis kasar atau prinsipnya telahpun ditentukan oleh sunnah. Rasulullah s.'a.w yang berteraskan kitab Allah itu. Manakala membelakangnya akan menjadi satu punca dari beberapa perpecahan umat Islam sebagaimana yang berlaku dalam sejarah umat Islam kini sehingga mewujudkan dua dunia Islam yang berasingan, dunia Sunni dan dunia Shi'ah, sedangkan pada asalnya kita umat Islam adalah satu sahaja – satu dalam akidah dan Negara. Perpecahan yang melanda umat Islam yang sekian lama inilah yang menjadikan umat Islam lemah dan dijajah oleh segala anika ideologi dan kuasa asing. Oleh itu marilah kita umat Islam bersatu dan kembali semula kepada ajaran Islam yang sebenar dengan mengeneipkan segala prasangka buruk dan kefanatikan mazhab terhadap sesame umat Islam sbelum mengetahui hakikat yang sebenarnya.  
Wabi'l –Lahi't-tawfiq!